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Badania lekarskie w jeÅºdziectwie â€“ czy i jak czÄ™sto?
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Wszyscy, którzy uprawiajÄ… sporty jeÅºdzieckie, a takÅ¼e sÄ™dziowie, wiedzÄ…, jak
uciÄ…Å¼liwym obowiÄ…zkiem jest koniecznoÅ›Ä‡ przeprowadzania co póÅ‚ roku badaÅ„
lekarskich. Czy aby jednak faktycznie doroÅ›li ludzie muszÄ… siÄ™ badaÄ‡ co póÅ‚ roku?WeszÅ‚a
w Å¼ycie nowa ustawa o sporcie i nastÄ™pujÄ…ce po niej rozporzÄ…dzenia wykonawcze, a my
&ndash; czyli Å›rodowisko jeÅºdzieckie &ndash; nadal posÅ‚ugujemy siÄ™ dawnym, utartym
schematem: badaÄ‡ siÄ™ trzeba co póÅ‚ roku! A moÅ¼e wystarczy raz na rok?Bo to, Å¼e w ogóle
trzeba siÄ™ badaÄ‡, nie ulega wÄ…tpliwoÅ›ci w Å›wietle obecnie obowiÄ…zujÄ…cej ustawy o
sporcie (w poprzedniej takÅ¼e). Ale gdzie jest napisane, Å¼e co póÅ‚ roku?

Ja tego w kaÅ¼dym razie nie znalazÅ‚em.  A na zdrowy rozsÄ…dek - dlaczego dorosÅ‚y czÅ‚owiek
miaÅ‚by siÄ™ badaÄ‡ co póÅ‚ roku? Czy ewentualne niekorzystne zmiany, np. nadciÅ›nienie, które
moÅ¼e prowadziÄ‡ do zawaÅ‚ów, zmiany neurologiczne, niekorzystny obraz krwi, który moÅ¼e
wskazywaÄ‡ na pojawienie siÄ™ biaÅ‚aczki lub innych chorób wewnÄ™trznych, pojawiajÄ… siÄ™
tak czÄ™sto, Å¼e w normalnym, &bdquo;cywilnym&rdquo; Å¼yciu mamy nawyk biegania co póÅ‚
roku do lekarza i robienia sobie kompleksowych badaÅ„? OczywiÅ›cie, Å¼e nie.JeÅºdziectwo jest
sportem urazowym, ale czy badania lekarskie co póÅ‚ roku zmniejszajÄ… liczbÄ™ upadków z konia
i z koniem? Czy jak siÄ™ bÄ™dziemy badaÄ‡ raz na rok, to liczba tych wypadków wzroÅ›nie?
OczywiÅ›cie, Å¼e nie.Jak juÅ¼ wspomniaÅ‚em, obowiÄ…zek badaÅ„ lekarskich dla osób
uprawiajÄ…cych sport kwalifikowany wynika z ustawy o sporcie. Oto ten fragment, który mówi o tym
obowiÄ…zku: RozdziaÅ‚ 7BezpieczeÅ„stwo w sporcie Art. 37. 1. Zawodnik uczestniczÄ…cy we
wspóÅ‚zawodnictwie sportowym organizowanym przez polski zwiÄ…zek sportowy jest
obowiÄ…zany do uzyskania orzeczenia lekarskiego o stanie zdrowia umoÅ¼liwiajÄ…cym
bezpieczne uczestnictwo w tym wspóÅ‚zawodnictwie.2. Minister wÅ‚aÅ›ciwy do spraw zdrowia w
porozumieniu z ministrem wÅ‚aÅ›ciwym do spraw kultury fizycznej okreÅ›li, w drodze
rozporzÄ…dzenia, kwalifikacje lekarzy uprawnionych do wydawania orzeczeÅ„ lekarskich, o których
mowa w ust. 1, a takÅ¼e zakres wymaganych badaÅ„ lekarskich, uwzglÄ™dniajÄ…c specyfikÄ™
wspóÅ‚zawodnictwa sportowego. W ustawie nie ma ani sÅ‚owa o tym, jak czÄ™sto trzeba takie
badania przeprowadzaÄ‡. Nie ma teÅ¼ ani sÅ‚owa o tym, kto ewentualnie (minister zdrowia czy
minister sportu) miaÅ‚by okreÅ›liÄ‡ w drodze rozporzÄ…dzenia okres obowiÄ…zywania badaÅ„. Nie
znajdziemy tego teÅ¼ w RozporzÄ…dzeniu ministra zdrowia z 14 kwietnia 2011 roku w sprawie
kwalifikacji lekarzy uprawnionych do wydawania zawodnikom orzeczeÅ„ lekarskich o stanie zdrowia
oraz zakresu wymaganych badaÅ„ lekarskich niezbÄ™dnych do uzyskania orzeczenia lekarskiego.
 Owszem rozporzÄ…dzenie powtarza, Å¼e zawodnik podlega ogólnym badaniom lekarskim oraz
badaniom specjalistycznym i diagnostycznym w zakresie niezbÄ™dnym do wydania orzeczenia
lekarskiego o stanie zdrowia umoÅ¼liwiajÄ…cym bezpieczne uczestnictwo we wspóÅ‚zawodnictwie
sportowym&hellip;, ale nie okreÅ›la, jak czÄ™sto trzeba powtarzaÄ‡ badania ogólne.OkreÅ›la zaÅ›
termin niektórych badaÅ„ specjalistycznych dla wybranych dyscyplin sportowych. Kilka przykÅ‚adów:
Badania lekarskie, o których mowa w ust. 1 pkt. 11 (konsultacja neurologiczna &ndash; przyp. M.Sz.)
i 12 (badanie elektroencefalograficzne), przeprowadza siÄ™ co 2 lata u zawodników
uprawiajÄ…cych sporty i sztuki walki oraz kick-boxing.Badania lekarskie, o których mowa w ust. 1
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pkt. 13 (badanie radiologiczne odcinka szyjnego krÄ™gosÅ‚upa &ndash; przyp. M.Sz.), 
przeprowadza siÄ™ co 2 lata u zawodników uprawiajÄ…cych zapasy lub dÅ¼udo.Badania
lekarskie, o których mowa w ust. 1 pkt. 15 (badanie spirometryczne &ndash; przyp. M.Sz.), 
przeprowadza siÄ™ co 2 lata u zawodników uprawiajÄ…cych pÅ‚etwonurkowanie. JeÅºdziectwo, jak
i wiele innych sportów, nie jest w tym rozporzÄ…dzeniu wymieniane. Nie jest teÅ¼ podane, jak
czÄ™sto naleÅ¼y przeprowadzaÄ‡ badania ogólne we wszystkich sportach. JeÅ›li niektóre badania
specjalistyczne naleÅ¼y przeprowadzaÄ‡ co 2 lata, to czy nie wystarczy, aby badania ogólne
przeprowadzaÄ‡ raz na rok?ZnalazÅ‚em jeszcze dwa inne rozporzÄ…dzenia minister zdrowia
wydane po wejÅ›ciu w Å¼ycie nowej ustawy o sporcie. W jednym z nich siÅ‚Ä… rzeczy nie
znajdziemy Å¼adnych wskazówek co do tego, jak czÄ™sto osoby dorosÅ‚e (uÅ¼ywajÄ…c
nomenklatury sportowej &bdquo;seniorzy&rdquo;) powinny przechodziÄ‡ badania ogólne, gdyÅ¼
tytuÅ‚ tego aktu prawnego brzmi: RozporzÄ…dzenie  ministra zdrowia z dnia 14 kwietnia 2011 roku
w sprawie trybu orzekania o zdolnoÅ›ci do uprawiania danego sportu przez dzieci i mÅ‚odzieÅ¼ do
ukoÅ„czenia 21. roku Å¼ycia oraz przez zawodników pomiÄ™dzy 21. a 23. rokiem Å¼ycia.Tylko w
jednym rozporzÄ…dzeniu ministra zdrowia (nb. z tego samego dnia) znajdziemy zapis
precyzujÄ…cy, jakie badania naleÅ¼y przeprowadzaÄ‡ co 6 miesiÄ™cy:Par. 5. 1. Konsultacje i
badania specjalistyczne, o których mowa w paragrafie 4 ust. 2. pkt. 1-5, 7-9 i 12, przeprowadza siÄ™
co 6 miesiÄ™cy. A te punkty to:pomiary antropometryczne;badanie ogólne moczu z ocenÄ…
mikroskopowÄ… osadu;badanie odczynu opadania krwinek czerwonych;badanie morfologii krwi
obwodowej z wzorem odsetkowym;badanie stÄ™Å¼enia glukozy w surowicy krwi;konsultacjÄ™
internistycznÄ…;konsultacjÄ™ ortopedycznÄ…;konsultacjÄ™ stomatologicznÄ…;12. badanie
ostroÅ›ci wzroku za pomocÄ… tablic Snellena. Tyle, Å¼e jest to RozporzÄ…dzenie w sprawie
zakresu i sposobu realizowania opieki medycznej nad zawodnikami zakwalifikowanymi do kadry
narodowej w sportach olimpijskich i paraolimpijskich. Jest to zatem z jednej strony zbiór
obowiÄ…zków, jakie ciÄ…Å¼Ä… na zwiÄ…zkach sportowych, które swoim kadrowiczom powinny
zapewniÄ‡ takie badania, jak rozumiem na koszt zwiÄ…zku (?) (swojÄ… drogÄ…, czy PZJ
wywiÄ…zywaÅ‚ siÄ™ i wywiÄ…zuje z tych obowiÄ…zków?), a z drugiej naleÅ¼y to
rozporzÄ…dzenie traktowaÄ‡ jako wykaz przywilejów dla kadrowiczów.  &bdquo;ZwykÅ‚ych&rdquo;
sportowców to nie dotyczy.  Czas na wnioski. JeÅ›li moje rozumowanie nie zawiera bÅ‚Ä™dów, a
wykaz obowiÄ…zujÄ…cych aktów prawnych jest peÅ‚ny, to wydaje mi siÄ™, Å¼e nic nie stoi na
przeszkodzie, aby PZJ ustaliÅ‚, Å¼e badania lekarskie dla zawodników peÅ‚noletnich powinny
obowiÄ…zywaÄ‡ raz na rok.RobiÄ™ te zastrzeÅ¼enia, gdyÅ¼ nie jestem prawnikiem, a do tego nie
mam pewnoÅ›ci, czy nie pominÄ…Å‚em jakiegoÅ› istotnego aktu prawnego. Ale od czego PZJ
zatrudnia biuro prawne. Trzeba mu zleciÄ‡, aby zbadaÅ‚ tÄ™ sprawÄ™ pod tym kontem. JeÅ›liby
siÄ™ okazaÅ‚o, Å¼e badania lekarskie mogÄ… obowiÄ…zywaÄ‡ na rok, to wdziÄ™cznoÅ›Ä‡
zawodników i sÄ™dziów bÄ™dzie Å›cigaÄ‡ zarzÄ…d PZJ aÅ¼ do grobu, no&hellip; moÅ¼e do
nastÄ™pnych wyborów.Marek Szewczyk 
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